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بــا وجود اینکه شهرســتان زرندیه در منطقه 
گرم و خشــک قرار دارد، اما قطب کشاورزی و 
صنعت استان مرکزی و کشور به شمار می رود 
و ۱۲ هزار هکتار باغات پسته که افزون بر ۸۰ 
درصد باغات پسته اســتان مرکزی را به خود 
اختصاص داده در این شهرستان مستقر است.
به گزارش ایســنا، در واقع باغات پسته منطقه 
ســلطان احمدلو زرندیه در حکم یک کمربند 
سبز موجب شــده اند که تهران به عنوان یک 
کلانشهر آلوده نفس تازه کند و بخشی از هوای 
آلوده اش تصفیه شود.شهرســتان زرندیه، از 
نظر وســعت، شهرســتان دوم استان مرکزی 
محســوب می شود و شناسنامه آن با صنعت و 
کشاورزی عجین شده است، اما در این منطقه 
دارای ظرفیــت بالای تولیدی که باید از منابع 
آبی لازم برخوردار باشــد نه از رودخانه دائم و 
فصلی خبری هست و نه از سدهایی که بتوانند 
آب های ســطحی را جمع آوری و ذخیره سازی 
کنند تا در مواقع نیاز مــورد بهره برداری قرار 
گیرد.حیات زرندیه وابســته به بارش هاست و 
این در حالی است که این شهرستان جزو نقاط 
کم بارش استان مرکزی محسوب می شود و این 
مســئله نگرانی هایی را در بین تولیدکنندگان 
کشاورزی و صنعتی ایجاد کرده است، چرا که 
با کاهش ســطح آب های زیرزمینی و کمبود 
بارندگی ها، آینده امیدوارکننده ای پیش روی 
آنها ترسیم نشده و بیم آن می رود که با تداوم 
خشکســالی، وضعیت فاجعه بــاری در حوزه 
کشاورزی بوجود آید و ساکنین این شهرستان 
را به سمت کاهش فعالیت های کشاورزی پیش 
ببرد، موضوعی که در این گزارش بطور مشروح 

بدان خواهیم پرداخت.
در همیــن رابطه رئیس هیــات مدیره تعاونی 
تولیدکننــدگان پســته اســتان مرکزی در 
گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: گرچه درختان 
پســته در برابر کم آبی مقاوم بوده و سازوگار 
با چنین شــرایطی هســتند، اما خشکسالی 
و کم آبی شــدید به کمیت و کیفیت پســته 
شهرســتان زرندیه صدمه می زند.وی آبیاری 
مناسب باغات پســته را عامل مهمی در تولید 
با کیفیت این محصول دانست و اظهار کرد: در 
آبیاری به شیوه سنتی به دلیل نیاز کم درخت 
پســته به آبیــاری معمولا هــر ۴۵ روز یکبار 
عملیات آبیاری انجام می شــود که این کار در 
فصل گرما به دلیل قرار گرفتن شهرســتان در 
منطقه خشک با گرمای بالا به درخت آسیب 
جدی رســانده و نهایتا منجر به تولید پســته 
نامرغوب می شــود.رئیس هیات مدیره تعاونی 
تولیدکنندگان پسته استان مرکزی در ادامه، 
انتقال بخشــی از پساب جنوب شهر تهران به 
زرندیه برای توســعه باغ های پسته را راهکار 
موثری برای برون رفت این شهرستان از بحران 
آبی دانســت و افزود: در صــورت تحقق این 
مهم که از حدود ۱۵ سال پیش پیگیری هایی 
درخصوص آن صورت گرفته ولی به ســرانجام 
نرســیده، علاوه بر حفظ باغات موجود، امکان 
ایجاد ســه هزار هکتار باغ پسته دیگر در این 
شهرستان فراهم می شود.وی تحقق این امر و 
انتقال یک متر مکعب در ثانیه از پساب جنوب 
شهر تهران به دشت سلطان احمدلو زرندیه را 

موجب فراهم شدن زمینه اشتغال بیش از سه 
هزار نفر در این منطقه دانســت و اظهار کرد: 
این امر موجب تحــول عظیمی در این منطقه 
می شود.بارانی با بیان اینکه با اجرای این طرح 
علاوه بر ایجاد تولید و اشتغال، یک فضای سبز 
مناســب در نزدیکی تهران فراهم خواهد شد، 
ادامه داد: در صورت عملی شدن این پیشنهاد، 
این تعاونی حاضر است هزینه این انتقال را از 

تهران تا زرندیه پرداخت کند.
وی انتقال پساب جنوب تهران به زرندیه را یک 
طرح عظیم ملی دانست و افزود: درختان پسته 
این دشت از کم آبی آسیب می بینند در حالیکه 
دولت می تواند با حمایــت از این طرح ضمن 
جلوگیری از آسیب رسیدن به باغات پسته این 
شهرستان از ظرفیت فضای سبز متاثر از پسته 
کاری در حاشــیه پایتخت استفاده کند.مدیر 
جهاد کشاورزی زرندیه نیز با تشریح وضعیت 
منابع آبی در حوزه کشــاورزی این شهرستان 
گفت: بحران آب در این شهرستان جدی است 
و زخم خشکسالی برتن کشاورزی این منطقه 

عمیق تر شده است.
رحیم محمــودی افزود: با توجه به محدودیت 
منابع آبی بر لزوم بهره گیری از سیســتم های 
نوین آبیاری در حوزه زراعی و باغی شهرستان 
تاکید شده و اجازه داده نشده است که بحران 
آبی بخواهد سطح زیر کشت را بطور محسوسی 
کاهــش دهد.محمودی تصریح کــرد: وزارت 
جهاد کشاورزی با بررسی شرایط اقلیمی و آب 
و هوایی هر شهرستانی الگوی کشت متناسب 
بــا مختصات آن منطقــه را ارائه می کند و در 
حال حاضر در شهرستان زرندیه کشت گیاهان 
دارویی و آفتابگردان در دســتور کار قرار دارد 
تا کشاورزان بتوانند اقتصاد خود را متناسب با 
منابع آبی موجود تامین و ضمن پیشگیری از 
ایجاد تنش آبی با انجام امور باغداری و زراعت 
کاری، درآمد بیشتری کسب کنند.به گزارش 
ایسنا، علاوه بر تنش آبی در حوزه کشاورزی، 
زرندیــه به دلیــل مزیت صنعتی با اســتقرار 
شــهرک های صنعتی مامونیه، زاویه و پرندک 
و نیز دهها واحد تولیدی و صنعتی مستقر در 

محورهــای مواصلاتی و منطقه خشــکرود، با 
کمبود آب مواجه است و امکان توسعه صنعتی 
به دلیل تنش آبی موجود در این منطقه وجود 
ندارد.در جریان بازدید اخیر استاندار مرکزی از 
صنایع شهرستان زرندیه، فرزاد مخلص الائمه 
در پاسخ به پرســش ایسنا در خصوص برنامه 
دولت برای تامین آب شرب زرندیه گفته بود: 
بازچرخانی پســاب جزو سیاســت های اصلی 
وزارت نیرو در نقاط با تنش آبی اســت که در 
شهرستان زرندیه به لحاظ موقعیت صنعتی و 
تنش آبی، این موضوع در دســتور کار است و 
صنایع شهرستان برای اجرای این طرح اعلام 

آمادگی کردند.
وی بیان کرده بــود: با توجه به کمبود بارش، 
از این پس آب ســطحی مرغوب را به صنایع 
نمی دهیم و واحدهای صنعتــی باید از محل 
بازچرخانی پســاب، آب مورد نیاز خود تامین 
کنند و ملــزم به تامین منابــع آبی از طریق 
استاندار  گفته  پساب هســتند.به  بازچرخانی 
مرکزی شهرستان زرندیه به دلیل تنش جدی 
آبی حتی در مصارف شــرب نیز مشکل دارد 
که البته مشکل آب شــرب در زرندیه با حفر 
چاه در ســال  جاری برطرف شــد.در همین 
رابطه مدیر صنعت، معدن و تجارت شهرستان 
زرندیه در خصوص مشکل کمبود آب در حوزه 
صنایع شهرســتان گفت: تنش آبی در حوزه 
صنعت شهرســتان زرندیه بیشــتر در فصول 
گرم ســال مشهود است و از خردادماه تا اواخر 
شهریورماه مشکل کمبود منابع آبی در حوزه 
صنایع دیده می شود در حالیکه در سایر فصول 
مشــکلی در این خصوص وجود ندارد.«مهدی 
عزیزآبادی« افزود: صنایع شهرستان علاوه بر 
نیاز آبی در چرخه تولید، به دلیل آبیاری فضای 
ســبز واحدهای صنعتی و تولیــدی، فعالیت 
سیســتم های سرمایشی با مشــکلاتی مواجه 
هستند که لازم اســت برای آن چاره اندیشی 
شود.وی در خصوص الزام صنایع به بازچرخانی 
پساب صنعتی برای استفاده مجدد در چرخه 
تولیــد گفت: این طرح در حد یک پیشــنهاد 
مطرح شده و تاکنون هیچ اقدام عملیاتی برای 

اجرایی شدن آن از سوی شرکت شهرک های 
صنعتی صورت نگرفته است.عزیزآبادی با اشاره 
به اینکه از مجموع حدودا ۴۰۰ واحد صنعتی 
و تولیدی در شهرســتان زرندیه تنها تعدادی 
از صنایع آب بر هســتند، گفــت: به دلیل نیاز 
آبی بــالای، این صنایع ناگزیر به اســتفاده از 
آب شرب هستند که البته از آب شرب بخش 
کشاورزی اســتفاده می کنند.وی تصریح کرد: 
به دلیل محدودیت منابع آبی در شهرســتان 
زرندیــه هیچگونه مجوزی مبنــی بر فعالیت 
صنایع با نیاز آبی بالا در شــهرک های صنعتی 
مامونیــه، پرندک و زاویه صادر نمی شــود. به 
عنوان مثال صنعتی نظیر تولید بتن که مصرف 
آب بالایی دارد، نمی تواند در این شهرســتان 
مجوز فعالیت بگیرد، اما صنایعی که در فرآیند 
تولید بطور مســتقیم از آب استفاده نمی کنند 
منعی برای فعالیت ندارند.این مقام مســئول 
در صمــت زرندیــه با تاکید بــر اینکه برخی 
واحدهــای صنعتی و تولیــدی اقدام به خرید 
آب از چاه های کشاورزی شهرستان می کنند، 
افزود: خرید آب برای مصارف صنعتی در حالی 
صورت می گیــرد که تعداد معدودی از صنایع 
نظیر تولید روغن نباتی اقدام به احداث تصفیه 
خانه کرده و پساب تصفیه شده را وارد چرخه 
تولید می کنند که باید ســازوکار قانونی برای 
الزام صنایع بــا نیاز آبی بالا در خصوص ایجاد 

تصفیه خانه اندیشیده شود.
او در خصــوص تامیــن آب شــرب مردم این 
شهرســتان نیز گفــت: تامین آب مــورد نیاز 
ســاکنان شــهرهای مامونیه، پرندک و زاویه 
بویژه در فصول گرم ســال با مشکلاتی مواجه 
اســت و بعضا به بحران تبدیل می شود که در 
دو ســال اخیر مجوز حفر یک حلقه چاه صادر 
و بخشــی از کمبود برطرف شد. البته تامین 
بلندمدت آب مورد نیاز شهرســتان زرندیه که 
از مناطق مهاجرپذیر و توام با توسعه صنعتی 
است، مستلزم راهکاری اصولی است و یکی از 
راهکارهــا ادامه خط انتقال آب ســد کوچری 
از ســاوه تا زرندیه اســت.مدیر امور منابع آب 
شهرســتان زرندیه به مصارف صنعتی آب در 

این شهرستان نیز اشاره کرد و افزود: تامین آب 
افزون بــر ۳۰۰ واحد صنعتی کوچک و بزرگ 
یک چالش بزرگ اســت و نباید از آب شــرب 
برای تأمین آب صنایع استفاده کرد.وی افزود: 
بر اساس مصوبه ای که به تایید شورای حفاظت 
آب شهرســتان زرندیه رسید، مقرر است هیچ 
صنعت جدیدی تا قبل از چاره اندیشــی برای 
تامین منابع آبی مورد نیاز، مســتقر نشود زیرا 
آب، زیرساخت اصلی برای حیات صنعت است 
و با اینکه زرندیــه از نظر موقعیت جغرافیایی 
برای توسعه صنعتی شرایط ایده آلی دارد، اما 
تامین آب باید بر توســعه صنعت مقدم باشد.
وی همکاری تمامی مسئولان برای جلوگیری از 
اضافه برداشت، عدم صدور مجوز برای صنایع با 
نیاز آبی بالا، الزام صنایع به بازچرخانی پساب 
صنعتی، جلوگیری از استفاده از آب شرب در 
فعالیت صنعتی و تولیدی، تجهیز مزارع و باغات 
به سیســتم نوین آبیاری و برنامه ریزی برای 
ایجاد بسترهای اشتغال در سایر بخش های غیر 
از کشــاورزی در منطقه به خصوص در حوزه 
خشــکرود را از راهکارهای مهم برای مدیریت 
منابع آبی این شهرســتان دانست.به گزارش 
ایســنا، مزیت صنعتی و کشاورزی شهرستان 
زرندیه موجب شــده است که بار سنگینی به 
منابع آبی فقیر این شهرستان تحمیل شود و 
نه تنها توســعه صنعتی و کشاورزی به دلیل 
محدودیت آب با چالش مواجه شده حتی برای 
صنایع و کشــاورزی موجود نیز شرایط نگران 

کننده ای در پیش روست.
طرح انتقال پســاب صنعتی جنوب تهران به 
زرندیه که برای اولین بار در حدود ۱۵ ســال 
پیش از ســوی مســئولان مطرح شد فقط در 
حد حرف باقی ماند و در حالیکه بارقه امیدی 
در دل های صنعتگران و کشــاورزان با اجرای 
این طرح ایجاد کرده بود، به سرانجام نرسید و 
هیچ دلیلی از سوی مسئولان و مقامات وزارت 
نیرو برای اجرا نشدن این طرح اعلام نشد.سال 
گذشته اســتاندار مرکزی با اشاره به برگزاری 
جلسه با وزیر نیرو برای حل مشکل تأمین آب 
شهرستان های ساوه و زرندیه گفت: وزیر نیرو 
در این جلسه درخصوص درخواست استانداری 
مبنی بر صدور مجوز استفاده از پساب جنوب 
تهران بــرای زرندیه دســتور مســاعد داد و 
امیدواریم بتوانیم تمهیدات و مقدمات اجرایی 
کار را فراهم کنیــم.وی همچنین تاکید کرد 
که انتقال پســاب جنوب تهران به شهرستان 
زرندیــه علاوه بر تامین بخشــی از نیاز منابع 
آبی بخش کشــاورزی این شهرســتان زمینه 
ساز توســعه صنعتی نیز خواهد شد.بر اساس 
این گزارش، گرچه تعاونی تولیدکنندگان پسته 
اســتان مرکزی به منظور حفــظ باغات برای 
تامیــن هزینه انتقال پســاب جنوب تهران به 
این منطقه اعلام آمادگی کرده اســت و طرح 
جامع مدیریت منابع آبی را، اختصاص احداث 
یک خط لوله دبی جهت انتقال پساب می داند، 
اما این ســوال مطرح است که با اعلام آمادگی 
تامین هزینه های انتقال پساب از سوی بخش 
خصوصی، نظر مساعد استان و قول مساعدت 
وزیر چه دلیل یا دلایلی ســد اجرای این طرح 

شده است!؟

از طرح انتقال پساب تهران هم آبی گرم نشد!

کابوس مرگ آبخوان در خواب زرندیه
۹۶۰ میلیارد ریال امسال در حوزه مخابرات کردستان 

سرمایه گذاری شد
گروه شهرستانها - سوما صالح نیا: مدیر مخابرات منطقه کردستان گفت: 
در نیمه اول امســال، ۹۶۰ میلیارد ریال در بخش های مختلف تلفن ثابت، سیار، 
انتقال و فیبرنوری در استان ســرمایه گذاری شده است.آزاد حکمت روز شنبه  
بیان اینکه در این مدت در بخش توسعه سیستم های مخابراتی ۲۹ میلیارد ریال 
هزینه شــد، اظهار داشــت: در همین بخش در ۱۷ روستا از طریق ایجاد مرکز 
مســتقل و هزار و ۵۸۸ پورت، کابل اقماری حذف شــد.وی با اشاره به تعویض 
سوئیچ های قدیمی در ۱۳ نقطه با مجموع هزار و ۸۵۶ پورت، افزود: انجام توسعه 
سویچ تلفن ثابت ADSL و VDSL در ۴۱ مرکز شهری و روستایی با ظرفیت 
۲ هــزار و ۴۸ پورت و ایجاد اینترنت ADSL در ۱۱ روســتای جدید، از دیگر 
اقدامات انجام شــده در بخش توسعه سیستم های مخابراتی در نیمه اول امسال 
اســت.مدیر مخابرات منطقه کردســتان به بهره مندی ۵۸۴ روستای استان از 
اینترنت پرسرعت مخابرات اشاره کرد و ادامه داد: نیمه نخست امسال، سه هزار و 
۵۴۷ مشترک جدید تلفن ثابت، ۹ هزار و ۱۹ مشترک جدید اینترنت پرسرعت 
 FTTH جذب شد و ظرفیت منصوبه FTTH مخابرات و ۲۵۷ مشترک جدید
به میزان یک هزار و ۲۴ پورت در سنندج، قروه و مریوان افزایش یافت.حکمت، 
ســرمایه گذاری برای توسعه حوزه ســیار در ۶ ماهه اول امسال را ۴۰۰ میلیارد 
ریــال اعلام و اضافه کرد: احداث هفت ســایت جدید فول تکنولوژی موبایل در 
شهرســتان های بانه، ســنندج، قروه، مریوان و انجام ۱۶ مورد ارتقای تکنولوژی 
اینترنت تلفن همراه از نســل دوم به نسل های سوم و چهارم در شهرستان های 
ســنندج، قروه، سقز، مریوان، کامیاران و دهگلان از جمله این اقدامات است.وی 
ضمن اشــاره به سرمایه گذاری ۲۱ میلیارد ریالی برای توسعه دیتا در نیمه اول 
امســال در استان، گفت: پنج برابر شدن پهنای باند در کامیاران، دیواندره و بانه، 
ارتقای پهنای باند در مراکز روستایی شهرستان های بانه )۱۰ مورد(، بیجار )هشت 
مورد(، دهگلان )پنج مورد(، دیواندره )۹ مورد(، ســقز )۱۱ مورد(، سنندج )۱۲ 
مورد(، قروه )هفت مورد(، کامیاران )ســه مورد(، مریوان و سروآباد ) ۹ مورد( از 
مواردی است که در این حوزه انجام شده است.مدیر مخابرات منطقه کردستان 
در ادامه میزان ســرمایه گذاری صورت گرفته برای توسعه حوزه انتقال را ۲۵۹ 
میلیارد ریــال عنوان کرد و افزود: در این حوزه پهنای باند افزایش و زمینه ارائه 
پهنای باند به اپراتورهای همراه اول و ایرانسل فراهم و ۱۱ تجهیز PDH  برای 
افزایش ظرفیت و برگردان ترافیک در شهرســتان های بیجار، دهگلان، سنندج، 
قروه و مریوان انجام شد.حکمت با اشاره به سرمایه گذاری ۲۵۱ میلیارد ریالی در 
بخش شبکه کابل و فیبرنوری در نیمه اول امسال، ادامه داد: امسال بیش از ۹۰ 
کیلومتر کابل کشی فیبرنوری اجرا شد که ۵۱ کیلومتر آن شهری و ۳۹ کیلومتر 

روستایی بود.

مقاوم سازی 11 ایستگاه شرکت گاز البرز 
در راستای پدافند غیر عامل انجام شده است

گروه شهرســتانها: مدیر عامل شرکت گاز اســتان البرز گفت: مقاوم سازی 
ایستگاه ها از اقدامات مهم پدافندی غیر عامل در شرکت گاز استان البرز بوده که 
در این راســتا مقاوم سازی ۱۱ ایستگاه در پیمان قرار داده شده است.  سیدرضا 
غفاریان به مناســبت هفته پدافند غیر عامل و اقدامات شرکت گاز استان البرز 
گفت : در راستای کاهش آسیب پذیری، افزایش بازدارندگی و تداوم فعالیت های 
ضروری در مقابل تهدیدات انســان ســاخت و حوادث و بلایای طبیعی علاوه بر 
برگزاری مانور سطح بندی دارایی های نیروی انسانی و تاسیسات و ...طبقه بندی 
حســاس، مهم، حیاتی انجام شــده و برای حفاظت از آنها برنامه ریزی صورت 
پذیرفته است. مدیر عامل شرکت گاز استان البرز افزود : مقاوم سازی ایستگاه ها، 
لحاظ کردن پارامترهای پدافند غیر عامل در طراحی اولیه ساختمان های اداری 
و تاسیســاتی و ...لحاظ کردن پارامتر های ایمنی، بلوک بندی نقشــه گازرسانی 
خطوط و شبکه و تخصیص نفرات به هر بلوک، جانمایی و تاسیس و راه اندازی 
ســه آشیانه امداد برای خدمات رسانی هرچه ســریعتر در مواقع بحران، به کار 
گیری امداد موتور ســوار، تجهیز و تخصیص هفت خودروی بحران و استقرار در 
نقاط مختلف اســتان بر اساس بعد مســافت و تراکم تاسیسات از دیگر اقدامات 
پدافندی غیر عامل در شــرکت گاز اســتان البرز است.غفاریان خاطرنشان کرد: 
امضای تفاهم نامه با آموزش و پرورش و برگزاری کلاس های آموزشــی ایمنی و 
چاپ کتب و جزوه های آموزشی و توزیع در مدارس ابتدایی و راهنمایی، برگزاری 
جلسات با دستگاه های اجرایی استان به منظور ایجاد هماهنگی بیشتر و شناسایی 
نقاط ضعف و قوت و ارائه راهکار برای آنها و شرکت در مانور های مشترک از اهم 

فعالیت های پدافند غیر عامل شرکت گاز استان البرز است.

عیادت سرپرست شهرداری کرج از نیروهای خدوم 
انتظامی آسیب دیده در اغتشاشات اخیر

گروه شهرستانها:  سرپرست شهرداری کرج گفت: باید به احترام همه حافظان 
این مرز و بوم که از جان خود برای تامین امنیت شــهروندان می گذرند تمام قد 
ایستاد.  مهندس کیانی  به همراه جمعی از اعضای شورای شهر کرج از چند تن از 
ماموران نیروی انتظامی که در اغتشاشات اخیر دچار جراحت شده اند عیادت کرد.  
سرپرست شهرداری کرج  با اشاره به از خودگذشتگی ماموران انتظامی در حوادث 
اخیر، اظهار داشــت: شنیدن چگونگی مجروح شدن این عزیزان به دست برخی 
آشوبگران غم انگیز است.  مهندس کیانی گفت: باید به احترام همه حافظان این 
مرز و بوم که از جان خود برای تامین امنیت شهروندان می گذرند تمام قد ایستاد.  
سرپرســت شــهرداری کرج افزود : از خداوند متعال برای همه ماموران خدوم 
نظامی و انتظامی که برای برقراری امنیت جانفشانی می کنند آرزوی سلامتی دارم.

مازندران دومین استان پر تردد کشور
مازندران با ثبت بیش از ۴۱۵ میلیون و ۷۶۲ هزار تردد دومین اســتان پر تردد 
کشور شد.محسن هاشمی رئیس مدیریت راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جــاده ای مازندران گفت: بیش از ۴۱۵ میلیون و ۷۶۲ هزارتردد ازانواع وســایل 
نقلیه از ابتدای امسال تا پایان مهر در محور های استان به ثبت رسیده که حدود 
۷.۷ درصد از ترددکل کشــور را به خود اختصاص داده و از این لحاظ مازندران 
دررتبه دومین استان پرترددکشورقرارگرفته است.او افزود: مازندران با بیش از ۵۶ 
میلیون و ۸۶۰ هزار تردد در مهر ماه امســال دومین اســتان پر تردد کشور بعد 
از اســتان تهران قرار گرفته است که سهم ۷ و نیم درصدی از تردد کل کشور را 

داشته است.

اخبار کوتاه

استان سیســتان و بلوچستان بیشترین آمار بیماران مبتلا 
به بیماری تالاســمی را در سطح کشــور دارد اما آنچه این 
روزها نگران کننده است آمار فوتی های بیماران تالاسمی و 
کمبود داروهای آنان اســت .به گزارش خبرنگار ایلنا، چند 
ســالی اســت که به دلیل تحریم ها بســیاری از داروهای 
وارداتی کمیاب شــده اند و بیماران بــه دلیل عدم مصرف 
داروهای شــان با مشکلات زیادی دست به گریبان هستند. 
بیماران تالاسمی در اســتان سیستان و بلوچستان هم این 
روزها با کمبود خون برای تزریق و همچنین نبود و کمبود 
داروهای شان با مشکل مواجهند به گونه ای که طبق گفته 
رئیس انجمن بیماران تالاســمی در این استان آمار مرگ و 
میر بیماران تالاسمی بالا رفته است.عاطفه نقش بندی یکی 
از بیماران مبتلا به تالاســمی به ایلنا، گفت: بیشترین آمار 
بیماران تالاسمی در سطح کشور متعلق به استان سیستان 
و بلوچستان اســت و به همین دلیل گاهی دچار کمبود و 
بحران خون می شــویم که با فراخوان از طریق خانواده ها، 
جوانان فامیل به ما خون اهدا می کنند که به صورت مقطعی 
این مشکل برطرف می شود. اما برای دارو بحران ما شدیدتر 
اســت و متاسفانه از سال ۹۷ تاکنون داروهای مان کمیاب 
و نایاب شده اند.وی ادامه داد: ما بیماران تالاسمی برای آهن 
زدایــی نیاز مداوم به دارو و به خصوص به »دفترال« داریم 
که دارویی وارداتی اســت  و از  ســال ۹۷ این دارو کمیاب 
شده و در بین بیماران توزیع نمی شود. قبلا از طریق معاونت 
غذا و دارو و دانشکده علوم پزشکی با درخواست و اعتراض 
توانســتیم تعدادی از ایــن دارو را دریافت کنیم اما خیلی 
وقت اســت که دیگر این دارو به دســت ما نرســیده و هر 
چنــد وقت یک بار ایــن دارو در حالی بیــن  ۱۰ الی ۱۵ 
نفر توزیع می شود که فقط در زاهدان حدود  یکهزار بیمار 
داریم .این بیمار مبتلا به تالاســمی عنوان کرد: تعدادی از 
بیماران از روســتاهای مجاور زاهدان برای دریافت خون به 
زاهدان مراجعه می کنند و با هر بار تزریق خون آهن فراوانی 
وارد بدن می شــود که به داروی آهن زدایی نیاز دارند و اگر 
دارو مصرف نکنند اولین اندام هایی که دچار آسیب می شوند 
قلب، کبد و غدد هســتند که الان ۸۰ تــا ۸۵ درصد این 
بیماران با خطرات و مشکلات جدی  قلبی و کلیوی دست و 
پنجه نرم می کنند  که آن هم به دلیل کمبود و نبود داروی 

با کیفیت است.
نقش بندی اضافه کرد: هم اکنون داروهای ســاخت داخلی 
وارد باز شــده اند که ناچارا اســتفاده می کنیم که عوارض 
بــدی هم دارند و من خودم یکی از آن افرادی هســتم که 
حساسیت بســیار شــدیدی به این داروها دارم. از طریق 
انجمن تالاسمی استان و ایران به سازمان غذا و دارو اطلاع 
دادم کــه مصرف داروهای داخلی عوارض بدی برایم دارد و 
نمی توانم مصرف کنم که در جوابم اعلام کردند با توجه به 
تحریم ها دارویی فعلا وارد نمی شود و باید از داروهای داخلی 
استفاده کنم.نقش بندی ادامه داد: به رغم اینکه بسیاری از 
ما تحصیلکرده و سهمیه شغلی داریم اما  هیچکدام از ما را  

به دلیل بیماری مان اســتخدام نمی کنند. به ما می گویند 
که بیماری دارید و نمی توانید جایی مشــغول به کار شوید. 
دوســتم در یک مجموعــه ای فعال بود که متاســفانه تا 
فهمیدند تالاسمی دارد عذرش را خواستند و به وی گفتند 
دیگر حق کار کردن ندارد.  ما برای کار و بسیاری از  حقوق 
شــهروندی مان  مطالبه نکردیم ما  فقط برای سلامتی که 
واقعا حق مان است  تلاش می کنیم و تنها داروی با کیفیت 
می خواهیم که  زنده بمانیم. ما حتی آینده روشــنی نداریم  
که به آن دلخوش باشیم و حتی نمی توانیم به گزینه ازدواج 
فکر کنیم.به نظرم اینها حق ما است و بسیار ناراحت کننده 
اســت. اگر پای درد دل تک تک بیماران تالاسمی بنشینید 

تنها خواسته مان داروی باکیفیت است. 
یکی دیگر از بیماران مبتلا به تالاسمی ســاکن زاهدان نیز 
درباره مشــکلات دارویی و درمانی اش بــه خبرنگار ایلنا، 
گفت: همه بیماران تالاسمی در استان و به خصوص بیماران 
گروه های خونی کمیاب با کمبــود تزریق خون مواجهند. 
مدتی است این کمبود خون شدت گرفته و گاهی به دلیل 
نبود خون نوبت تزریق خون مان را به روزهای بعد موکول 
می کنند که این مشــکل برای بیمارانی با شرایط فقر مالی 
و مسافت دور بسیار ســخت تر می شود.این بیمار مبتلا به 
تالاســمی ادامه داد: برای تامین داروهای مان مشــکلات 
زیادی داریم. به مصرف داروهای داخلی حساســیت دارم 
و چند وقت پیش پایم به شــدت زخم شــد. حتی همین 
داروهای ســاخت داخلی مان نیز گاهی نداریم. داروی ال 
وان کــه قبلا فــراوان بود اما در حال حاضر نایاب شــده و 
مــن که ماهــی  ۳۰۰ تا از این قــرص را باید مصرف کنم 
چند ماهی اســت ۱۰۰ تا ۱۶۰ تــا از این قرص را می توانم 
تهیــه کنم و باید به گونه ای آن را تقســیم و در طول ماه 
مصرف کنم  تا وقتی دوباره این دارو به دســتم می رســد 

با مشــکل نبود دارو مواجه نشوم. گاهی هم اصلا نمی توان 
ایــن دارو را  در بازار پیدا کرد.وی عنوان کرد:به رغم اینکه 
از کودکی تاکنون خانواده های ما  هزینه بســیاری را برای 
درمان ما متقبل شــده اند اما متاســفانه به دلیل تحریم و 
کمبــود دارو درگیر بیماری های  قلبی و دیابت  شــده ایم 
تاکنون چندین بیمار هم در استان جانشان را از دست داده 
اند. امســال هم یکی دیگر از داروها بعد از ۵ ماه به دست 
بیماران تالاسمی سیســتان و بلوچستان رسیده آن هم به 

تعداد  بسیار محدود که به بیشتر بیماران نرسید.
یک بیمار مبتلا به تالاســمی دیگر هم در این باره به ایلنا، 
گفــت: ۳۴ ســاله ام، گروه خونی ام  o+ و بســیار کمیاب 
است بر اثر عوارض داروهای تولید داخلی مدام دست هایم 
زخم می شــود و کلیه درد دارم.  داروی های تولید داخلی 
هم به دلیل ســهمیه بندی بودن یا خیلــی کم و یا اصلا 
به من نمی رسد. رئیس هیات مدیره انجمن تالاسمی استان 
سیســتان و بلوچســتان هم در این بــاره در گفت و گو با 
خبرنگار ایلنا اظهار داشــت: از طرف دیگر  مشکل کمبود 
خون اســت که همیشگی است و با وجودی که بانک خون 
تلاش خود را انجام می دهــد اما بازهم به دلیل تعداد زیاد 
بیماران تالاســمی، کلیوی، هموفیلــی و تصادفات زیادی 
که در اســتان رخ می دهد مشکل کمبود خون سیستان و 

بلوچستان را پررنگ تر کرده است.
وحید شهنوازی گفت: بیماران تالاســمی نوع یک )ماژور( 
استان ۳ هزار و سیصد نفرند و پس از کمبود خون مشکلات 
دارویی این بیماران را داریم. داروهای وارداتی که هم اکنون 
به دلیل تحریم ها وارد نمی شود باعث مشکلاتی نه تنها برای 
بیماران این اســتان بلکه همه بیماران کشــور شده و خود 
داروهای ایرانی که مواد اولیه شــان از خارج وارد می شــود 
شرکت های داروسازی را با مشکل روبه رو کرده است. البته 

باید بگویم در حال حاضر تولید دارو  نسبت به گذشته بهتر 
شــده  اما بازهم کمبود دارو بسیار شــدید و بیماران را با 

کمبود دارو مواجه کرده است.
شهنوازی ادامه داد: با توجه به سهمیه بندی شدن، کمبود 
و نبــود دارو عوارض بســیار خطرناکی  متوجــه بیماران 
تالاسمی از جمله مشکلات استخوانی، غددی، قلبی و غیره 
به وجود می آورد. همه این مشــکلات دســت به دست هم 
داده و  باعث مرگ بیمار در دوره نوجوانی و جوانی می شود. 
به نسبت گذشته آمار فوتی های بیماران تالاسمی بالا رفته 
است. بیماران ما بیشترشان فقیرند و از روستاهای دور دست 
با مساحتی بیش از ۱۰۰ یا ۲۰۰ کیلومتر برای روند درمانی 
به مرکز استان مراجعه می کنند و تامین هزینه ها برای این 
افراد  بسیر سنگین است.وی با اشاره به اینکه بیشترین آمار 
بیماران تالاســمی برای جنوب و در شهرستان های چابهار، 
ایرانشهر، سراوان و زاهدان هســتند، افزود: در سیستان و 
بلوچستان مشکل بیماران بدون شناسنامه را که ۱۵۰ نفرند 
را هم داریم و این بیماران در روستاهای دور افتاده و مرزی 
متولد شــده اند که شناســنامه   ندارند. این بیماران هزینه 
تزریق خون و حتی رفت و آمد  به مراکز درمانی هم ندارند. 
تزریق هر کیســه خون برای آنها به صورت آزاد ۲۵۰ هزار 
تومان است. با توجه به شرایط سنی بیماران در ماه حداقل 
۲ بار باید خون تزریق کنند و به دلیل فقر مالی نمی توانند 
دارو را به صورت آزاد بپردازند و این افراد بیمارانی هستند 
که به اصلاح به آنها محکوم به مرگ  می گوییم  زیرا  ما  در 
انجمن به دلیل محدودیت های مالی به ســختی می توانیم 
هزینه تزریق خون بســیاری از  آنها را بپردازیم ،از این رو 
بیشترشان به دلیل نداشتن هزینه درمان و بیمه، جانشان 

را از دست می دهند.
شــهنوازی با بیان اینکه نه تنها انجمن بیماران تالاسمی در 
اســتان با کمبــود منابع مالــی مواجه اســت، بلکه همه 
انجمن های بیماران خاص این استان دچار مشکل هستند، 
اضافه کرد: در سیســتان و بلوچســتان همــه انجمن های 
بیماران خــاص وضعیت خوبی ندارنــد و کمک های مالی 
خیران به آنها بسیار محدود است.  رتق و فتق امور ۳  هزار 
بیمار تالاسمی در ۷ شهرستان استان که اکثرا فقیرند برای 
انجمن بســیار سنگین اســت. همه این بیماران برای روند 
درمانی باید به مرکز اســتان بیایند و هر ۶ ماه یک بار نیاز 
به چک آپ های دوره ای دارند که متاسفانه تنها اگر بتوانند 
تزریق خون و معاینات عمومی شان  را انجام می دهند. برای 
معاینات تخصصی در مرکز استان حتی مکانی برای اسکان 
هم ندارند که ما همه ســعی و تــلاش مان را می کنیم که 
بتوانیم از محل کمک های مردمی مهمانپذیری برای شــان 
تهیه کنیم.وی عنــوان کرد: نیاز به ســاخت یک خوابگاه 
مرکزی داریم که بتوانیم بیمارانی که از مناطق دور استان 
بــرای درمان مراجعــه می کنند را برای چند روز اســکان 
بدهیم.  به دلیل بعد مســافتی و هزینه های زیاد بسیاری از 

بیماران روند درمانی شان را قطع کرده اند.

بعد از کمبود خون مشکلات دارویی این بیماران را داریم

افزایش آمار فوتی های بیماران تالاسمی  در استان سیستان و بلوچستان

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان گیلان
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن
برابــر رای شــماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۸۰۰۳۰۰۳۲۳۳- ۱۴۰۱/۶/۱۹ هیــات موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی مجید نعمتی فرزند مرتضی به 
شــماره ملی ۰۰۴۶۵۶۳۵۹۸ در ششــدانگ یک باب خانه و محوطه به مساحت ۴۴۳/۵۰ متر مربع به شماره پلاک ۲۴۴ فرعی 
مفروز و مجزی شــده از پلاک شــماره ۱ فرعی از ۷۹ اصلی واقع در اشکلن بخش۲۴ گیلان ازمالکیت رسمی حسین موسی زاده 
محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود و در صورتی که اشخاصی نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 593
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دزدک بخش ۲۴ گیلان از مالکیت رسمی گداعلی لنگری محرز گردیده است، لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت 
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